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Uus lootus, 
uued võimalused

Keegi on ütelnud et, ini-
mene saab elada 40 päe-

va ilma söögita, kolm päeva 
ilma joogita, 4 minutit ilma 
hapnikuta ja alla sekundi 
ilma lootuseta. Rootsi kee-
les on sõna lootus “hopp”. 
Sõnal on kaks tähendust: 
”lootus” ja ”hüpe”. Lootus 
on kui hüpe, mis viib elus 
edasi. Kui on lootust, siis 
on kõik võimalik. Ilma loo-
tuseta anname kergesti alla 
ja elu kaob käest. Olukorrad 
ja tulevik tunduvad pimedad 
kui puudub lootus edasimi-
nekuks.
 Evangeeliumi sõnum on 
selge ja lihtne: Jumal tõi 
lootust igaühele kes usub, 
tema pojasse Jeesusesse 
Kristusesse. Rooma kirjas 
viiendas peatükis loeme: 
”Et me nüüd oleme saanud 
õigeks usust, siis on meil 
rahu Jumalaga meie Issan-
da Jeesuse Kristuse läbi, 
kelle läbi me oleme usus 
saanud ligipääsu ka sellele 
armule, milles me seisame, 
ja me kiitleme oma lootu-
sest Jumalalt!“ 
 Jumal teeb meid Kristu-
ses õigeks ja annab meile 
sellega lootust. Sõna ”õigeks 
saama”, tuleb greeka keeles 
sõnast ”dikaios”. Sõnaraa-
matus on selle tähendus: 
”Elu ja teod mis on õiglased 
Jumala ees, vastuvõetud 

usus ja esile toodud Juma-
la õigekstegemises.” Seega 
Jumal ise annab meile õige 
lootuse kui me usume tema 
pojasse. 
 Kui ristija Johannes kü-
sis Jeesuse kohta, kas ta oli 
see keda nad ootasid, vas-
tas ta: ”Minge ja kuulutage 
Johannesele, mida te olete 
näinud ja kuulnud; pimedad 
näevad jälle, jalutumad käi-
vad….vaestele kuulutatak-
se evangeeliumi” Lk 7:22. 
Kuhu Jeesus läks maa peal 
olles, andis ta lootust ini-
mestele. Olukorrad ja elud 
said uueks muudetud. Loo-
tusetus sai asendatud lootu-
sega ja pimedus valgusega. 
 Thomas Edisonil oli leiu-
tisi üle tuhande ja tuntuim 
nendest on elektri pirn mis 
valgustab tuba. 1914. aas-
tal külmal detsembriõhtul 
puhkes tulekahju Edisoni 
hoones ja varsti tõusid tule-
leegid igalt poolt. Kaheksa 
tuletõrjejaama tulid kohale, 
kuid kuumus oli liiga suur 
ja veesurve liga madal, et 
leeke kustutada. Järgmisel 
hommikul, kui tuli oli vae-
valt kontrolli alla saadud, 
kutsus Edison töölised kok-
ku ja kuulutas: “Hakkame 
ehitama! Oleme hulgast 
rämpsust lahti saanud. Nen-
dele varemetele ehitame uue 
ja parema hoone.” 

Jumala sõnast loeme ”Nii-
siis, kui keegi on Kristuses, 
siis ta on uus loodu; vana on 
möödas, vaata, uus on tek-
kinud!” Pannes lootuse Jee-
suse peale võime ”hulgast 
rämpsust” lahti saada ja Ju-
mal saab meie ”varemetele” 
uue ja parema ehitada. 

Head uut aastat soovides! 
Erki katus

Pannes lootuse Jeesuse 
peale võime ”hulgast 
rämpsust” lahti saada ja 
Jumal saab meie 
”varemetele” uue ja 
parema ehitada.



5 KEVAD 2014 Valguse teataja

Kuus aastat tagasi sõitsid 
Marco ja Anna Strömberg 

oma perega Rootsist, Bur-
masse.  Südames olid nad 
mõlemad kogenud selget Ju-
mala juhtimist. Usus sõitsid 
nad terve perega Rangoon:i 
linna mis asub Burmas, 
alustades misjonitööd vaes-
te seas. 
 Regulaarne toidujagami-
ne ja suhtlemine kohalike 
inimestega tõi esile suu-
re vajaduse rahva seas ja 
andis nende misjonitööle 
uue suuna. Burmas elades 
kohtasid nad palju vaesust, 
töötuse tõttu, mis tegi, et 
paljud pered kannatasid 

ja purunesid. Tihti sõitsid 
pereisad aastateks naaber-
riikidesse, et paremini raha 
teenida ja oli neid, kes ei tul-
nudki tagasi. Ja kogudused 
ei suutnud abistada suurt 
kogukonda praktiliste vaja-
dustega. Oli kogudusi, kus 
90% olid töötud. Mitmed 
naised ja mehed selgitasid, 
et olid küll tänulikud toidu-
abi eest, kuid vajasid tööd, 
et nad ise saaksid toita en-
did. “Me kohtasime paljusi 
kes seda meelt olid,” ütles 
Marco. “Sest isegi kui nad 
said liht töö ei olnud tulu 
piisavalt suur, et oleks neid 
ära toitnud. Kujunes välja 

veendumus, et neil on vaja 
ettevõtlust ja oma väikseid 
firmasid et oleks suurem 
võimalus saada vaesusest 
välja. Issand rääkis meie 
südametesse, et alustada 
ettevõtliku kooli, kus saame 
õpetada praktilist majandust 
ja Piibli õpetust.” Kohaliku 
kogudusega koos ja kinni-
tusega Jumalalt läbi teiste 
inimeste alustas Marco ja 
Anna esimeste õppetundide-
ga ettevõtlusest 2008 aastal 
Burmas. 
 Saime iga nädal kokku ja 
olime üllatanud milline mõt-
lemine neil on etevõtlusest. 
Saime aru miks nii vähesed 

Perekond Strömberg – 
Fookusega Aasias
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alustasid oma ettevõtte ja 
miks paljud läbi kukkusid. 
Kõik see andis hindama-
tu ülevaate väljakutsetele. 
”Kursuse materjal ei tulene 
raamatutest, vaid vastuseks 
reaalsetele olukordadele ja 
väljakutsetele inimestel”, 
selgitab Marco, kes on ma-
jandus ülikooli lõpetanud 
Stockholmis ja sai raken-
dada oma teadmisi koolist. 
Praktiline ettevalmistus ei 
ole kaugeltki lihtne. Kur-
suste ettevalmistamine on 
suur väljakutse, ka nende 
endi jaoks jagavad nad. 
”Töötame materjalidega hi-
lis ööni, väike printer töötab 
ööpäevaringselt printides 
õppematerjali. Tihti sai see 
katkesdatud pideva voo-
lukatkestusega. See võtab 
kaks täispäeva, et leida õp-
pekaustasi Yangonis kõigile 
õpilastele. “Iga nädal kirju-

tame uut materjaali juurde, 
kui me kohtume inimestega, 
ning näeme, kuidas nad 
mõtlevad ja tegutsevad ette-
vötlusega. Kõik see esimene 
kogemus paneb aluse meie 
kursuse materjalile,” ütleb 
Marco.
 Algus sai tehtud väikse 
grupi inimestega Yangon:is, 
Myanmar:is ja varsti on 
koos 80 õpilast. Ettevõtte 
kool kasvab ja järgmisele 
semestrile on üle 300 õpila-
se. Sellel ajal kogeb Marco, 
et Jumal räägib talle, kuidas 
valmistada õppematerja-
li mida saaks kasutada ka 
teistes maades ja olla abiks 
kogudustele nende praktili-
ses töös.
 Kooli nimeks saab: 
“Focus Business School”. 
Kursus on kokku 48 tundi, 
mis on jagatud üheksaks 
osaks. Käsitletakse erine-

vaid ajneid, näiteks; kuidas 
hoolitseda oma majanduse 
eest, kuidas arendada ja 
struktureerida ettevõtet, kui-
das eesmärke seada, kuidas 
alustada oma ettevõtlusega 
ja muud praktilist ettevõtlu-
se ja majandus teemal.  Kur-
suse kestvus on kuus kuud 
ja koos käiakse kord näda-
las. On suur rõõm näha, et 
umbes 20-40% õpilastest 
alustavad ettevõtteid ja pal-
jud juba õppekäigus.
 Focus business school-i 
sihtgrupp on eelkõige vae-
sed ja lihtrahvas. ”Me usu-
me, et praktiline õpetus 
Piibli alustel, võib muuta 
suhtumist ja tingimusi ka 
järgmistele põlvkondadele!” 
jagab Marco. ”Me usume, 
et ettevõtjad, kellel on siiras 
süda ja õige fookus, on suu-
repärased vahendid Jumala-
riigis. Nad võivad luua töid 
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töötutele ja aidata kirikutel 
abistada ja ise olla paljudele 
eeskujuks ja tunnistuseks nii 
usus kui ka ärimaailmas.” 
Focus Business School:i neli 
eesmärki on: • Suurendada 
usklike sissetulekut ettevõt-
luse kaudu • teha kohaliku 

koguduse misjonitegevust 
isemajandavaks • anda 
lootust noorele põlvkonnale 
vaestes maailmaosades, et 
nad ei peaks ära kolima • 
Kristuse jüngerlus ettevõte-
maailmas ja muudetud mõt-
teviisid.
 Focus Business School 
on täna rahvusvaheline 
ettevõttekool Kristlike põ-
hiväärtustega, ja tegutseb 
Skandinaavias, Aasias, 
Aafrikas ja Ida-Euroopas 
ning on alustamas tööd Sri 
Lankas, Mosambikis, Vene-
maal, Ukrainas, Burundis, 
Rwandas ja Swaasimaal. 
Päringuid on ka Egiptusest, 
Ugandast, Kenyast, Ma-
lawist, Sambiast ja Taist.  
 Uued õpetajad saavad 
väljaõpe ja alustavad kursu-
seid mis on koostatud 48st 
erinevast tunnist. Marco 
usub, et õige suhtumine ja 
mõtlemine Piibellikust et-
tevõtlusest on lahendus ka 
paljudele vaesemates riiki-
des. “Kui kirikus on kesk-

kond ettevõtluseks, ollakse 
paremini varustatud, et la-
hendada sotsiaalseid prob-
leeme ühiskonnas ja muuta 
vaeste elusid ning anda loo-
tust!” lisab ta.

Erki Katus

“Kui kirikus on keskkond 
ettevõtluseks, ollakse 
paremini varustatud, et 
lahendada sotsiaalseid 
probleeme ühiskonnas ja 
muuta vaeste elusid ning 
anda lootust!”
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Olin valmistanud süs-
tasõitu juba kevadest 

ja mõtelnud sellest veel 
kauem. Olen suur osa Stock-
holmi skäärides aerutanud 
viimased 15 aastat, aga 
Eesti rannik on mulle tund-
matu ja olin põnevil. Kaa-
sas olid erinevad päikese 
energia lahendused. Kaks 
60 W paneeli (Swemodule) 
ja 62 W (Brunton). Kaasas 
olid ka erinevad akud, liit-
hium aku ning väiksemad 
Iphon:i laadimiseks. Iphone 
app “Navionics” on hea na-
vigatsiooni kaart ja sellega 
saab jälgida kiirust, distansi, 
meresügavust jne. See, mis 
reisi eriliseks teeb ja lisab 
seiklust, on see, et lähen 
reisile usus saada aeruta-
jaid peale “tee peal”. Tuleks 
keegi, kes aerutaks kaasa 
kas või 5 või 50 km sellel 
süstasõidul ja “palveränna-
kul” mööda Eesti rannikut 
Pärnust saarte kaudu Tallin-
na suunas. Süstasõit on üks 

palverännak, aga vee peal. 
Stockholmi süstaklubist oli 
kaasas ”viking-rootslane” 
paariks päevaks, aga üle-
jäänud päevad vajasin leida 
aerutajat süsta peale. Üksin-
da ei aeruta ma eriti kaugele 
kahese 7m pikkuse süstaga. 
Varustus on kõik olemas tei-
sele aerutajale (päästevest, 
aer, süstajakk). 

6. septembril saan süstaga 
lõpuks vee peale. Mattias 
on süsta peal, keda kohta-
sin aerutades Pärnu linna 
ranna joont mööda ja küsi-
sin inimestelt rannas, kes 
on nii julge, et tuleks aeru-
tama. Mattias oli kohe nõus 
tulema. Ta on 19-aastane ja 
jagas, et oli huvitatud foto-
graafiast. Eesmärk oli Euroo-
passe aastaks ajaks minna. 
Päikeseenergia toodab hästi 
ja süstaga läheb sõit kiiresti. 
Esimesel päeval on varus-
tuse proovimine ja tehnika 
lihvimine selleks, et valmis-

Süstaga 
300 km 
mööda Eesti 
rannikut
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tuda süstaga nii vaimselt ja 
füüsilisel.

7. septembril on ilm vaikne 
ja päike tõuseb mere hori-
sondil ja paistab vee peale, 
mis aurab, kuna öösel oli 
jahedam. Hommikul tuli 
Toomas süsta peale. Toomas 
töötab arhitektina Pärnus ja 
on tegelenud purjetamise-
ga ja süstas on ka kunagi 
istunud. Tunnid mööduvad 
kiiresti ja kilomeetrid ka. 
Toomas jagas kuidas laeva 
kapten oli öelnud meeskonna 
liikmele, kes sadama äärest 
kõvasti kinni hoidis: “Lase 
lahti maisetest asjadest – 
neist pole miskit kasu!”. 
Rääkisime, et on vaja välja 
astuda igpäevasest rutiinist. 
Eralduda ja võtta aeg maha 
palveks. Need on ajad, kus 
Jumal räägib su südame 
vastu ja uuendab fookuse 
tähtsatele asjadele: suhted, 
eriti perega, lastega jne.Too-
mas viibis hiljuti Filipiinide 

saartel kuu aega abikaasaga 
ja kohtas inimesi kes elasid 
väga lihtsates olukordades ja 
kus arvutimänge ja telekat ei 
olnud ja vanematel ja lastel 
oli aega suhelda üksteisega. 
”Oli usklik rahvas, kes us-
kus Jumalasse ja see vormis 
nende elusid positiivselt!” 
jagas Toomas. 

7-8 septembri öösel on palju 
kilomeetreid aerutatud süs-
takaaslase Danieliga mööda 
Muhu saart ja veel edasi. 
Öösel on aerutamine huvi-
tav, kui on selge taevas ja tä-
hed säravad nagu leed-lam-
bid. Maastik on hoopis teine 
ja navigeerimine on mobiili, 
taevatähtede ja majaka-
te kaudu. Kuid see paneb 
erilise fookuse aerutamise 
peale. Iga paari tunni järel 
tuleb juua ja süüa midagi, 
kuna palju energiat kulub. 
Kui jõuame laidude või saar-
te ligidale, tekib suur müra, 
kuna linnud (keda polnud 

pimedas näha) tõusevad 
lendu. ”Härliga applåder” 
(vahvad applausid) hõikab 
Daniel. Aerutades öösel on 
aega mõtelda ja on palju, 
mille üle tänulik olla. Hea 
ilma eest, laste eest, kodu 
eest, vahva pere eest, usu 
eest, tuleviku eest. Et olla 
tänulik, on kerge kui päi-
ke paistab, nagu laul ütleb 
“Päike – ja kõik on hästi”. 
See aga kehtib eriti tormis 
ja vihmas ja selleks tuleb 
psüühiliselt valmistuda.

8. septembril jõuame ka 
süstaga Hiiumaa sadamasse 
Heltermaale ja sealt toovad 
sõbrad Liged meid Kärdla 
koolimaja Jumalateenistu-
sele, sest täna on pühapeäv. 
Peale lõunat kutsuti meid 
rikkaliku toidulaua äärde 
sööma Timo ema Silvi juur-
de. Oma korjatud marinee-
ritud seened olid laual ja 
tort ning õunakook magus-
toiduks kohvi kõrvale. Mere 
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peal viibides saavad kõik 
meeled teritatud. Värske 
õhk, vesi, loodus ja aeruta-
mine äratab hea toiduisu. 
Eriti kui oled pidulikult kae-
tud laua ääres.
Õhtune aerutamine on 
Vormsi suunas. Homme lä-
heb Daniel Rootsi tagasi, 
kuna peab teisipäevaks ta-
gasi tööl olema. Ööbimine 
on Hiiumaa rannikul ja buss 
Tallinna praamiga läheb 
vara hommikul. Hilja õh-
tul uinudes mõtlen, kellega 
homme Hiiumaalt Mandrile 
aerutada? See on päris pikk 
maa (ligi 30 km) ja kuidas 
ilm on? Vee peal päikseloo-
jangus aerutades ja palve-
tades tuleb südamesse rahu 
kui meenub ”Heitke kõik 
oma mure tema peale, sest 
tema peab hoolt teie eest!” 
(1Pt 5:7)

9. septembri varahommikul 
kohtasin sadamas Susannet 
– 52-aastast arhitekti Münc-
henist Saksamaalt – Nagu 
kõige loomulikum küsimus 
varahommikul, küsisin kas 

ta on nõus aerutama üle tei-
sele poole mandrile. Ja ilma 
pikemat mõtlemist vastab 
ta jah. Susanne oli eelmi-
sel õhtul viimase praamiga 
oma jalgrattaga Hiiumaale 
saabunud. Saime räägitud 
lootsiga kes hea meelega 
pani varustuse ja ratta oma 
kontori. Varustus ja aeruta-
mis tehnika tutvustust tegin 
rannas. Olen olnud instruk-
tor süstaklubis Rootsis üle 
15 aasta ja tegin nagu alati 
uue õpilasega tutvustades, 
kuidas süsta sisse astuda 
ja kuidas välja tulla ja siis 
päästeetehnikast ja aeru 
käes hoidmisest ja aeru võ-
tetest. Välja sõites oli udu, 
aga vesi oli peegelsile ja 
imestasin veelkord, kui julge 
see naine oli tulles sellele 
pikale ülesõidule (ligi 30 
km). Esimesed kaks tundi 
läks väga vaikselt, kuna oli 
paks udu ja nähtavus oli ai-
nult 10-30 m. Huvitav oli 
näha, kuidas vesi läks järjest 
madalamaks. Olin kuulnud, 
et saarte vahel võib olla 
madal liivapõhi aga ei oo-

danud me kumbki, et tuleb 
vahepeal süstast välja as-
tuda ja kõndida ”vee peal” 
ja süstat edasi lükata kuna 
istudes süsta peal läks kiil 
vastu põhja. Üleüldse oli 
haruldane pilt, sest maad 
ei olnud kuskil ligidal, udu 
ümbritses meid ja oli täielik 
vaikus. Ainuke asi, mida oli 
kuulda, oli sammud mööda 
madalat veepinda. Mingi 
aeg hiljem saime sügava-
male ja jälle aerutama. Siis 
kuulsime huvitavat häält, 
nagu möirgamine udu sees. 
Alguses arvasin, et mingi 
paat on vastu kari sõitnud, 
aga udus ei näinud midagi. 
Siis tuli meelde, et hüljeseid 
on sellel aastal näha olnud 
saarte ümbruses. Varsti tuli 
päike välja ja udu kahanes. 
Avastasime, et olime sat-
tunud hüljeste ”laagrisse”. 
Ümberringi ujusid nad ja 
pistsid oma pead üles ning 
pritsisid veega. Mõned olid 
julged ja uudishimulikud. 
Jõudsime Rohukülla umbes 
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7 tundi hiljem. Huvitav oli 
vestelda Susannega. Ta ja-
gas arvamust, et tal meeldib 
looduses matkal käia. Rää-
kisime ka vaimulikel teema-
del ja Jumalast, sellest et 
usk kannab ka läbi udust. 
Vee peal palvetasime ja Sus-
anna usaldas elu ja juhtimi-
se Taevasele Isale. 

10 Septembril Rohukülast 
teel Haapsalu kohtasin Kris-
tot ja Kätlinit. Olid külas 
Eestis, kuna elavad Prant-
susemaal. Mõlemad olid 
põnevil süstaga kaasa sõit-
ma – kordamööda. Olid juba 
pikemat aega olnud tööl 
Prantsusmaal – kaubandus-
kojas ja metsatööl. Meri on 
väikse lainetusega ja õhtuks 
läks täitsa rahulikuks. Päike 
on loojumas, kui Haapsalu 
sadamasse aerutame. Rää-
gime sellest, et elutempo 
on tänapäev kiire ja palju 
kohustusi tekitavad stressi. 
Kuidas sellest välja tulla? 
Kas on võimalik kogeda rahu 
ka keset tormi? Kätlin jagas, 
et kõige igapäevase rahmel-
damise sees on Jumal kui 
ankur. Jeesuses Kristuses 
leiab erilist rahu. ja ”meie 
Isa palve” aitab alati. 

11/9 Vahepeal olin jälle 
Saaremaal vaatamas sugu-
last Kalevit, kes oli haige. 
Eriliselt kogesin aerutami-
se ajal vaimus, et just teda 
pean kindlasti kohtama. 
Õhtul nägin teda ja saime 
palvetada. Kolme asja jaga-
sin Kalevile, mis südamesse 
nii selgelt tuli: Jumal armas-

tab meid, ta on meie pat-
tude eest Jeesuse Kristuse 
andnud ja me saame teda 
kohe samal hetkel südames-
se võtta. Palvetasin ja rahu 
tuli südamesse. Hommikul 
sain kõne kaudu teada, et 
Kalev oli läinud igavikku. 
Kui päike oli loojumas koh-
tasin Martin Waltenberg tee 
peal ja kui küsisin, kas soo-
vib süstaga ühineda, siis oli 
kohe nõus. Kuigi Martin oli 
esimest korda süstaga sõit-
mas oli esimene etapp hea 
aerutamine – maratoni pik-
kusega. Ka seekord on hea 
aerutamiskaaslane – Martin 
kes on 20 aastat vana, on 
vahva poiss ja väga abival-
mis. Ilm oli selge merel kuid 
müristas ja olid vihmasadud 
mandril. Päikese ja vihma-
pilve piir oli otse pea kohal. 
Tuul liikus vaikselt üle vee-

pinna ja tekitas natuke lai-
neid kuid õhtuks jäi täiesti 
vaikseks. Kohtasime veel 
üljeseid kes mängisid ümber 
süsta. Õhtuks oli lõppsadam 
ilusa koha peal ühe majaka 
juures nimega Spithamn. Nii 
ilus koht; siia peaks perega 
tulema tagasi, Jonathan ja 
Rebecka saaksid terve päe-
va liiva ja kividega mängida. 
Just selline on see rannajoon 
olnud. Vahel siledate kivide-
ga, vahel lainelise mustriga 
liivapõhi ja vahel mõlemat. 
Loodus on ilusam ja puh-
tam, kui oleksin arvanud. 
Meenutab Gotlandi ranni-
kut mitmes kohas. Mäles-
tused lähevad Rootsieest-
laste laagritele ”Ojamaa” ja 
”Kungla”, kus suveti käisime 
vennaga, kui olime noored 
(1985-90). Päikeseenergia 
on ilusti tootmas elektrit ja 
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paneel 665 watti, kui on 
terve päev päikese käes. 
Saaks kontori püstitada saa-
re peale!

12/9 Uus päev ja uued või-
malused ja päike on jälle 
üles ronimas. Hommiku-
söögiga saavad varud täi-
detud ja meeled salmidega 
fokuseeritud. Just eestikeel-
se Piibli lugemine on ka ai-
danud kaasa säilitada eesti 
keele. Napoleon olevat öel-
nud Piibli kohta: ”Piibel ei 
ole lihtsalt raamat, see on 
on elav ja ma ei jäta seda 
lugemata, vaid loen iga päev 
erilise rõõmuga!” Kohtasin 
täna ornitoloogi ja loodus-
seikleiat Inglismaalt ja Shot-
timaalt, Phil ja Ed. Saime 
väga heasse juttuajamisse 
ja nad kutsusid külla nii Ing-
lismaale kui ka “Scotlandi”. 
Nad olid näinud Eestis karu 
ja olid vaimustuses. Hom-

mikuse sõiduga saime pea-
aegu 40 km edasi ja õhtul 
ööbime väiksel Pakri saarel. 
Aeg läheb kiiresti ja palve ja 
vestlus hoiab mõtted fokus-
eeritud. 

13/9 
Hommikul merel kohtume 
kalamehega, kes tegeles les-
tapüügiga. Heal päeval võib 
ta leida võrgus 50-60 kg 
kala. Need suitsetatakse ja 
suurem osa annab ta laste-
le ja lastelastele. Sain teada 
rohkem Pakri saarte kohta. 
Need olid olnud eesti-roots-
laste maju täis. Ta sihtis kiri-
kutorni poole ja ütles, et see 
oli nende kabel. Puude vahel 
paistis katusega ja ristiga ki-
vimaja. Soovisin Jumala õn-
nistust ja aerutasime edasi. 
Ilmad on värskendavad ja 
ilusad. Lehed on veel roheli-
sed, kuigi on 13 september. 
Linnud laulavad ja lilled õit-

sevad saarel. Mõtted liigu-
vad üle mere ja liiguvad pere 
suunas. Oleme aerutamise 
ajal rääkinud telefoni teel ja 
vaadanud pilte. Ööbimine oli 
Väikse Pakri saarel. Saarel 
elasid “Rågö” ehk Pakri ela-
nikud ja siin oli palju maju. 
Ligi 700 aastat elati ja rää-
giti siin rootsi keelt ennem 
kui Teine Maailmasõda saa-
re tühjendas. Kabeli seinal 
olid fotod ajast ja kirjutatud, 
et Rootsi kuningas oli res-
taureerind kiriku kellatorni. 
Lõin kella mis kõlas üle saa-
re. Kirik ja Jumala sõna oli 
rootsi keele säilitanud saarel 
ja seinal kirjakohad märgi-
tud: “Rohi kuivab ära, õieke 
närtsib, aga meie Jumala 
sõna püsib igavesti.”Js 40:8

14/9 Meri võib olla rahulik 
üks hetk ja vahutada laine-
tes natukene hiljem. Sel-
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ge taevas võib ühel hetkel 
muutuda uduks. Ka laevade 
ja teiste sõidukite liiklus on 
oluline. Riske ei tasu võtta 
ilmaasjata. Mul on kaasas 
telefoninumbrid merepääs-
teametisse, kaks mobiilte-
lefoni veekindla kaitsega, 
ohuraketid (3tk), võimalus 
ilmateadet kuulata, päike-
seelekter elektroonika laadi-
miseks ja ”spot” sateliit sea-
dik. ”Spot” on eriti kasulik, 
kui väga ootamatu olukord 
tekib (näiteks läheb süsta 
katki avamerel). Sellega lä-
hevad signaalid lähematele 
päästekordineerijatele ja 

päästetöö hakab kohe pihta. 
Suurima turvalisuse leian 
aga Jumalas, sisemise rahu 
läbi. Mõni ütleks, et see on 
intuitsioon või kõhutunne, 
aga mina kogen selgelt kas 
rahu või rahutust südames, 
kui näiteks pikk ülesõit me-
rel ootab ees. Olen mitmetel 
kordadel juba teel ja pööran 
ümber tund aega hiljem, kui 
ei kogu rahu selle asja üle. 
Aitäh, Püha Vaim, su selge 
juhtimise eest siin ja elus 
üleüldse. Usun, et samuti ju-
hib Jumal mind igapäevases 
elus. Iga päev on vaja teha 
otsuseid, mõned suuremad 
ja mõned pisemad ja need 
määravad mu tuleviku. Kui 
lennuk stardist kaks kraadi 
valesti suunab, siis on lõ-
puks asukoht hoopis teine. 
Usun, et Jumalal on hea 
plaan ja eesmärk iga inime-
se eluga. Meil aga on enda 
valik, kas tahame oma teed 
minna või valime Jumala 
tee. 

15/9 Viimane aerutaja, Nick 
on pikamaa-ujuja. Kui Pal-
diskist natukene maad välja 
olin aerutanud ja majakast 
mööda saanud kogesin, et 
peaksin randa aerutama, 
kuna lained olid otse vastu 
ja meetri kõrgused, nägin 
keskealist meesterahvast 
rannal ja tervitasin kaugelt 
käega ja ta jäi seisma. Kui 
jõudsin ta juurde, ei saanud 
me arusaadavalt rääkida 
kuna tema ei osanud eesti 
ega inglise keelt ja mina ei 
oska vene keelt. Siis ma joo-
nistasin liiva peale, et mul 

on kahene süst ja on selles 
tuules vaja edasi sõita veel 
teise aerutajaga. Nick vaatas 
küsimärgiga mulle otsa ja 
siis naeratas, helistas kõne 
ja ütles: “Ok!” 2 tundi hiljem 
ja tunduvalt märjemad, oli-
me Lohusalus. Kuna lained 
tulid otse vastu, siis purskas 
vesi nagu purskkaev süsta 
vöörist. Nick säras rõõmust 
ja tänas väga sõidu eest. 
Astudes välja igapäeva rutii-
nist ja võttes aega selliseks 
retkeks, mis värskendab ja 
julgustab. Tulles ühe kahese 
süstaga Eestisse teadmata, 
kes ühinevad süsta peale on 
olnud kinnitus selle kohta 
kuidas “vee peal kõndimi-
ne” toimib. Kõik need, kes 
kaasas on olnud aerutami-
sel, (Mattias, Toomas, Da-
niel, Kätlin, Kristo, Susanna, 
Martin, Nick) on olnud vah-
vad aerutajad ja olen saan 
palvetada nende eest. Olen 
saanud kinnitust, et tasub 
usus astuda paadist välja – 
nii elus kui ka süsta peale.

Erki Katus 
erki.katus@gmail.com

Olen saanud kinnitust, et 
tasub usus astuda paadist 
välja.
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Minu nimi on Nick Vujicic 
ja ma annan au Juma-

lale, selle eest, et mu tun-
nistus on julgustanud tuhan-
deid südameid üle maailma. 
Ma sündisin Austraalias 
ilma käteta ja jalgadeta ja 
arstidel ei ole mingit seletust 
selle kohta. 
Mu vanemad olid mures mu 
pärast, kuidas mu elu kuju-
neb. Jumal andis neile jõu-
du, tarkust ja julgust nendel 
varastel aastatel, kuni olin 
juba piisavalt vana et alus-
tada koolis käimist. 
Austraalia seadus ei lubanud 

mul minna tavalisse kooli 
mu puude pärast. Ema võit-
les seaduse muutuse pärast 
ja Jumal tegi imet. Ma olin 
üks esimestest puudega las-
test kes käis tavalises koolis. 
Mulle meeldis käia koolis, ja 
seal tundsin end nagu üks 
kõikide seas. 

Aga varastel aastatel kohta-
sin ka raskeid aegu kui ko-
gesin narrimist ja hülgamist, 
kuna olin teistsugune. Ma 
võitlesin madala enesehin-
nangu ja üksindusega, narri-
mise tõttu. Sellega oli raske 

Elu ilma piirideta

Jumal saab muuta 
meie elus 
probleemid ja 
raskused 
õnnistuseks.
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harjuda aga mu vanemad 
olid suureks toeks. Ma nä-
gin, et olen teistsugune aga 
südames teadsin, et olen sa-
masugune nagu teised. 

Paljudel päevadel tundsin 
end nii löödud, et ei taht-
nudki minna kooli, kuna pal-
ju negatiivset tähelepanu oli 
pööratud minu suunas. Mu 
vanemad julgustasid mind 
ja andsid nõu, et neid mitte 
tähele panna ja leida uusi 
sõpru ning ühendust võtta 
uute inimestega. 

Varsti suhtuti minusse nagu 
teistesse õpilastesse ja Ju-
mal õnnistas mind järjest 
uute sõpradega. 

Sellel ajal muutusid mu suh-
tumised ja samuti mu väär-
tushinnangud. Nüüd saan 
ma oma elust jagada siira 
kaastundega, sellest kuidas 
Jumal saab muuta meie 
probleemid ja raskused elus, 
õnnistuseks. Saan olla jul-
gustuseks ja inspiratsiooniks 
teistele. 
Sellest, et on võimalik elada 
elu täisväärtuslikult ja mitte 

lasta takistustel või millegil 
muul ära võtta meie lootust 
ja unistusi.

Oli ka aegu kus tundsin end 
masendunud ja vihasena 
kuna ma ei saanud muuta 
olukorda ja ennast. Ja ei ol-
nud kedagi süüdistada ka.

Käisin pühapäevakoolis ja 
õppisin, et Jumal armas-
tab kõiki inimesi. Lapsena 
mõistsin, et ta armastab 
mind aga ma ei saanud aru 
miks ta lubas mul sellisena 
sündida. Kas see oli selleks, 
et ma olin midagi valesti tei-
nud? Arvasin, et olin midagi 
valesti teinud, kuna mina 
olin ainuke ”imelik” terves 
koolis. 

Mõtlesin, et koorman teisi 
kaaslasi ja mida varem ma 

on võimalik elada elu täisväärtuslikult ja mitte 
lasta takistustel või millegil muul ära võtta meie 
lootust ja unistusi.
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kaon siit maailmast seda pa-
rem oleks kõigile. 
Tahtsin oma piina lõpetada 
noores eas, püüdes uputada 
ennast kodus vannis. 

Täna olen tänulik, et ma elu-
le lõppu ei teinud. Mu kirg 
ja elujõud on tulnud usust 
Jumalasse. Olen ka tänulik 
oma perele kes alati on ol-

nud mu kõrval, mind toeta-
des ja julgustades. 

Üks suurem õppetund mida 
õppisin oli, et elus ei saa 
midagi enesestmõistetavaks 
võtta. ”Ja kõik tuleb kasuks 
neile, kes Jumalat armasta-
vad!” See kirjakoht kõneles 
mu vastu eriliselt. Mõistsin, 
et elus ei juhtu halbu asju 
lihtsalt niisama, kogemata 
või ebaõnne pärast. 

Kogesin täieliku rahu üle 
olukorra ja sain aru, et Ju-
mal ei lase midagi meile juh-
tuda ilma, et tal oleks mingi 
suurem eesmärk sellega. 

Andsin oma elu täielikult Ju-
malale, kui olin 15 aastane. 
Lugesin Johannese 9 pea-
tükist kus Jeesus selgitas, 
et põhjus miks üks mees oli 
pimedana sündinud oli, sel-
leks, ”et Jumala teod saak-
sid ilmsiks tema kaudu.” 
Ma tõeliselt uskusin, et Ju-
mal tervendab mind nii, et 
saaksin olla tunnistuseks 
tema väest. Hiljem sain ma 
tarkust selle kohta ja sain 
aru, et kui palvetame millegi 
pärast siis see ka sünnib kui 
see on Jumala tahtega koos-
kõlas. Kui see ei sünni nii 
nagu mina soovin, siis tean, 
et tal on midagi paremat. 
Tahan olla parim tunnistus 
Jumala armastusest ja loo-
tusest. 

Tihti paneme piirangud ette 
ja seda ilma põhjuseta. Ja 
veel halvem on, et paneme 
piirangud Jumalale. Paneme 

Minu kirg ja 
elujõud
lähtub usust 
Jumalasse



17 KEVAD 2014 Valguse teataja

Jumala ühte karpi ja otsus-
tame milline Ta on. 

Võimas on teadmine, et 
Jumal on kõikvõimas ja 
selleasemel, et enda peale 
fokuseerida, saame me vaa-
data Jumalale ja olla valmis 
toetuma Tema võimetele. 
Koos Jumalaga saame me 
teha kõike aga ilma Temata 
ei midagi. 

Mõistan nüüd, et Jumal 
saab mind kasutada nii nagu 
olen ja et saan erilisel viisil 
inimeste südametesse rää-
kida. 
Kõnelen erinevates paikades 
ja jagan oma eluloost tuhan-
detele inimestele üle maail-
ma ja ka meedias.
(2,299,702 ”likes” faceboo-
kis ja 302,214 jälgijat twit-
teril jaanuaris 2014).

Seeläbi saan motiveerida ja 
julgustada oma tunnistusega 
kus iganes uksed avanevad. 
Mulle meeldib seda teha ja 
näen kuidas paljud saavad 
lootust ja inspiratsiooni. Mu 
kirg on, et julgustada eri-
ti noori inimesi ja ma olen 
valmis minema sinna kuhu 
Jumal mind juhatab. 

Kui Jumal saab kasutada 
meest ilma käteta ja jalgade-
ta selleks, et olla Tema jalad 
ja käed, siis kindlasti saab ta 
kasutada igaühte kes on val-
mis välja minema ja jagama 
lootusest ja sõnumist Jeesu-
sest Kristustusest.
 

Nick Vujicic
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Kartus on kõige laastavam 
jõud. Ta suunab tähele-

panu negatiivsele. Inimene, 
kes midagi kardab, näeb 
probleemi suurendatult.
Kartus muudab ja moondab 
vahekorrad. 
Ka vanasõna ütleb: 

”Hirmul on suured silmad”. 
Kui meid valdab kartus ja 
hirm, muutub maailm meie 
ümber. Sageli osutub kartus 

hoiakuks ja suhtumiseks. 
Piiblis nimetab Paulus seda 
kartuse vaimuks. 

Inimene kardab, kuigi tal ei 
ole selleks reaalset põhjust. 
Kui nopid metsas marju ja 
korraga kargab põõsa ta-
gant välja karu, siis aitab 
ainult põgenemie. Kartuse 
ja hirmu põhjus on ilmne. 
Ka lahendus on küllalt liht-
ne: Tuleb kindlaks määrata 
võimalused ja tegutseda. 
Kui aga kartuse vaim meid 
kimbutab, ei oska me õiges-
ti käituda, sest ei tea hirmu 

tegelikku põhjust.
Kartus kujundab väga 

tugevasti meie meel-
sust.

Hirmunud ini-
mene tege-

leb 

ainult iseendaga ja kõik muu 
kaotab tähtsuse. Uppuja ei 
muretse homse pärast. Ta 
tegeleb iseendaga ja ei mär-
ka teisi. Ja kui märkabki, 
siis ainult abina. Kartus kui 
tugev sisemine jõud pidur-
dab meie meelsuse muutu-
mist. 

Me ei julge katsetada, sest 
kardame ebaõnnestumist.

Igaühel meist on mõni koge-
mus, kus parimad mõtted ja 
püüdlused on liiva jooksnud. 
Kuidas me sellises olukorras 
käitume? 
Paljud otsustavad kaotada 
kõik jäljed, mis ebaõnnes-
tumist meelde tuletavad. 
Teha, nagu poleks kunagi 
üritanudki. 
Eitame, peidame, valetame, 
häbeneme ja vihkame. Meil 

Muutudes teiseks,
kartusest üle

Arvan, et 
ebaõnnestumine 
on sageli loomulik 
samm teel 
õnnestumisele.
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on raske ebaõnnestumist 
omaks võtta. Ma ei usu, et 
peaksime esimese katse 
järel alla andma ja apaat-
seks muutuma. Arvan, et 
ebaõnnestumine on sageli 
loomulik samm teel õnnes-
tumisele. 

Mulle meeldib lugeda kuul-
sate meeste ja naiste elulu-
gusid. Neil kõigil on midagi 
ühist. Nad kõik on kogenud 
raskusi ja ebaõnnestumisi, 
kuid ikka edasi püüdnud. 
Mäe tippu pääseb sageli läbi 
sügava oru. Esimene katse 
on harva edukas. 
Henry Ford ehitas oma esi-
mese auto ja see sõitis ainult 
edasi. Ta unustas paigalda-
da tagasikäigu. Korduvad 
ebaõnnestumised on jäljed 
edukuse teel. 

Abraham Lincolni (Ameerika 
president 1861-1865) elu 
näitab, et ebaõnn võib viia 
edule ja kordaminekutele. 
Järgmised faktid on tema 
elust: Raske lapsepõlv. Vä-
hem kui aasta riigikooli. Äri-
line pankrott 1831. aastal. 
Kaotus valimistel 1832. 
aastal. Äriline pankrott 
1833. aastal. Võit valimistel 
1834. aastal. Pruudi surm 
1835. aastal. Kaotus elek-
tori valimistel 1838. aastal. 
Kaotus elektori valimistel 
1840. aastal. Abiellumine 
(õnnetu abielu) Raske elu. 
Ainult üks tema poegadest 
elas üle 18 aasta vanaks. 
Kaotus kongressi valimistel 
1843. aastal. Võit kongres-
si valimistel 1846. aastal. 

Kaotus kongressi valimistel 
1848. aastal. Kaotus sena-
ti valimistel 1855. aastal. 
Kaotus abipresidendi vali-
mistel 1856. aastal. Kaotus 
senati valimistel 1858. aas-
tal. USA presidendiks vali-
mine 1860. aastal. 

Inimene, kes ei riski, ei kat-
seta, ei tee midagi; pole ka 
midagi väärt ja ei ole keegi! 

Muidugi võib ebaõnnestu-
misi ja kannatusi ka vältida, 
aga siis me ei õpi, ei kasva, 
ei muutu, ei tunne, ei oska 
hinnata ja sõna tõsises mõt-
tes ei ela! 
Selline inimene on ahelda-
tud oma kartustesse ja ta 
on ori. 

Sageli valitseb ebaõnne kar-
tus inimese elus, kes võtab 
ennast liiga tõsiselt. Kuule, 
meie kõik oleme inimesed – 
naera oma rumalusi, tunnis-
ta need üles ja palu Jumalalt 
uut jõudu edasiminekuks! 
Ära lase kartusel end halva-
ta ega siduda!

Teine sisemine jõud, mis lu-
kustab meelsuse arengu, on 
masendus. Kasutan näitena 
Vana Testamedi prohvetit 
Eelijat. Vastav piiblilugu on 
ära toodud 1. Kuningate raa-
matus 18. ja 19. peatükis. 
Eelijal on olnud hiilgav võit 
Baali prohvetite üle. Jumal 
on tunnistanud kogu rahva 
nähes, et Eelijal on Jumal 
ja Eelija on tema prohvet. 
Baali järgijad on häbistatud 
ja prohvetid hävitatud. Eelija 

oli jumalamees, kelle elus oli 
võite, mida iga kristlane ta-
haks kogeda. Karmeli mäel 
näeme leegitsevat usku, 
nakatavat julgust, pühen-
dust ja Jumala väge. Kuid 
pangem tähele – hiilgavale 
võidule järgneb masendus. 
Prohveti meelsus muutub. 
Usk pöördub kartuseks, jul-
gus Jumala süüdistamiseks 
ja Jumalik vägi voolab ense-
haletsemise auku. Ja pane 
tähele, See juhtus kõik väga 
kiiresti. 

Vaatleme nelja masenduse-
ga seotud mõtet (1Ku 19:4). 
Julguse kaotanult näeme 
end väiksemana kui tegeli-
kult oleme. Salm 9: Eelija oli 
loodud Karmeli mäe kõrgus-
tele ja väljakutsetele, mitte 
koopaelule. Masendus kus-
tutab väljakutse. Salm 10: 
Masenduse puhul süüdista-
me teisi, loobume vastutu-
sest, kuulutame end ohvriks 
ja kaotajaks. Salm 10 ja 18: 
Masendus ajab faktid sassi. 
Meie arusaamine tegelikku-

Muidugi võib ebaõn-
nestumisi ja kanna-
tusi ka vältida, aga 
siis me ei õpi, ei 
kasva, ei muutu, ei 
tunne, ei oska hin-
nata ja sõna tõsises 
mõttes ei ela! 
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sest moondub. Masenduses 
langetatud otsused pole ra-
jatud kainele mõistusele. 
Kuna oleme depressioonist 
ja masendusest kõik väga 
kergesti mõjutatud, on ka-
sulik mõista nende põhjusi. 
Eriti vastuvõtlikud oleme 
siis, kui arvame, et eduvõi-
malused on läinud. Elu näib 
ööna ja me ei usu, et hom-
mik kunagi veel koidab. Loo-

Naera oma rumalusi, tunnista 
need üles ja palu Jumalalt uut 
jõudu edasiminekuks! 
Ära lase kartusel end halvata ega 
siduda!

tusetus vajutab meisse küü-
ned ja me võime hukkuda. 
Olemehädaohus, sest meil 
puudub eesmärk ja plaan. 
Ilma eesmärgita on raske 
tegutseda ja tegevusetus on 
masenduse kaksikved, Kui 
meil puudub eesmärk, puu-

dub meil ka võimalus rahul-
dustundeks. Kas oled kunagi 
kohanud masendunud ini-
mest, kes jookseb ühe juu-
rest teisi juurde neid abis-
tades ja aidates? Masendus 
eemaldab meid teistest. See 
juhtub sageli ka pärast suu-

ri läbielamusi, nagu Eelijaga sündis. 
(Pole siis ime, et Jumal tuleb masen-
dund prohveti juurde uute ülesannete 
ja eesmärkidega. Ta pidi teele asuma 
ja kuningaid ning prohveteid võidma.) 

Ka väsimus osutub sageli avaks, mil-
le kaudu meeleheide meisse pääseb. 
Mida siis teha masenduses ja meele-
heites? Tegutse! Tee midagi, et olu-
korda lahendada. Niipea, kui mõistad 
masenduse põhjust, asu tööle. Ei ole 
midagi, mis meid nii kiiresti vabas-
taks, kui lahenduse kallal töötamine. 
Üks vanahärra rääkis hommikusest 
jalutuskäigust. Öösel oli möllanud 
torm ja ta leidis maast purunenud lin-
nupesa. Peremees kummardus kur-
valt, et seda üles võtta. Siis aga tõstis 
ta silmad ja nägi, et linnud ehitavad 
juba uue pesa.

Allan Laur
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Aastaid tagasi oli mul 
võimalus kohtuda Norra 

kuninga Harald V-ga. Kut-
se tuli ”Royal appointment 
secretary” kaudu. Enne kui 
meid slubati siseneda ku-
ninga hoonesse, küsisin ma 
sekretäri käest, kui palju 
meil on aega antud kuninga-
ga kohtumiseks. ”Küll ta ise 
teatab, kui on aeg lahkuda,” 
oli vastuseks. 
 Suur uks avati meie ees 
ja astusime kaunisse ruu-
mi, sisustatud nikerdatud 
puumööbliga ja maalidega 
seinal. Aknast paistis Oslo 
siluett kuningliku värava 
taustal. Kuningas seisis ja 
tervitas meid soojalt ja siis 
istusime mõlemale poole ku-
ningat. Olin varem mõelnud 

mida ütelda, et aega parimal 
moel ära kasutada. Kui oli 
sissejuhatus tehtud, ütlesin, 
”Your Majesty, kui teie va-
naisa oli noor, oli Norra üks 
vaesematest maadest Eu-
roopas. Kuningas noogutas. 
Norra ei olnud ainult vaene, 
vaid maaelanikud kogesid 
vähe vabadust ja suurem 
osa inimesi olid ilma hari-
duseta. ”Aga täna, on Nor-
ra üks rikkamatest maadest 
per capita maailmas. Teil on 
hea haridussüsteem ja rah-
vas kogeb suurt vabadust. 
Kuidas te selgitate sellise 
kiire muutust nii lühikese aja 
jooksul?”
Kuningas Harald pani oma 
käe mu käe peale ja ütles: 
”Härra Cunningham, ma 

Suusatamas 
piiblitega
Hauge lugu

Mees, keda on kutsu-

tud ”Jumala kingituseks 

Norrale”, jüngerdas oma 

rahvast elu lõpuni. Oma 

elu jooksul suusatas ja 

käis ta üle 10000 miili, 

jagades Piibleid ja õpeta-

des Jumala sõna Norras.
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ei tea! Mu käest küsitakse 
seda sama küsimust pide-
valt ja ma lihtsalt vastan: 
”Ma ei tea!” ”Kas sa soo-
viksid teada inimesest, kes 
muutis teie maa ajalugu, 
Your Majesty?” küsisin ma.
Lugu räägib mehest nimega 
Hans Nielsen Hauge (hääl-
dus How-Gah), kes elas üle 
200 aasta tagasi. 
Suurem osa inimestest väl-
jaspool Norrat ei ole kuulnud 
temast. Ja Norras teavad 
teda paljud kui ühte rahva-

kangelast minevikust. Aga ta 
elu mõju oli väga suur. Mul 
oli kuninga juures kaasas 
norralane Alv Magnus, kes 
oli ülikoolis kirjutanud lõpu-
töö Hauge eluloost. Nii, et 
koos Alvega jagasime, kui-
das üks noor mees muutis 
ühe maa nii võimsalt.

Hauge elas aastatael 1771-
1824 ja kasvas üles lihtsas 
talus, kus pere austas Juma-
la sõna. Ta oli sõnakuulelik 
Jumala sõnale aga arvas, 

et ta pole piisavalt hea, et 
saada päästetud. Hauge oli 
tubli töömees ja juba noorelt 
saavutas ta edusamme töö-
ga. Ühel päeval, kui Hauge 
oli 25. aastane, muutus ta 
elu täiesti. 5 aprill 1796, kui 
ta laulis üht vaimuliku laulu 
põllul tööd tehes, koges ta 
kuidas süda sai tõstetud Ju-
mala ligiollu. Silmapilguga 
sai ta aru, et Jumal oli teda 
aksepteerinud ja ta patud 
olid andestatud. Ta koges 
südames rahu ja vabadust. 
Samas mõistis ka, et tal tu-
leb Jumala sõna kuulutada 
üle terve Norra. 

Kui Hauge oma teenistusega 
alustas, oli Norra väga vaene 
riik. Väike grupp inimesi olid 
rikkamad maaomanikud, 
aga suurem osa olid vaesed 
talunikud. Inimesed elasid 
näljas ja tegid isegi leiba 
puukoorest. Ei olnud eba-
tavaline, et inimisi kes olid 
surnud näljast lamasid tee 
ääres. Ja olukord ei paistnud 
muutuvat. Maal oli vähe 
koole ja ülikoolid puudusid. 
Rahval puudus ka vabadus, 
kuna Taani-Norra valitsus 
piiras seda. Keelatud oli 
ilma valitsuse loata koosole-
kuid pidada ja reisida maal. 
Hauge aga ignoreeris keelde. 
Ta alustas reisimist üle ter-
ve Norra nii suuskadel kui 
ka jalgsi, jagades oma usku 
Jumalasse. Ta reisis lõunast 
põhja ja idast läände, jut-
lustades ja piibleid jagades. 
Sellega ta soojendas tuhan-
dete kaasmaalaste süda-
meid lootusega. 
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Valitsus püüdis takistada 
Hauget ja teda ka vangistati. 
Aga see ei peatanud Hau-
get vaid ta uskus, et tuleb 
kriitikutele vastata, et Piibel 
õpetab hoopis üksteist jul-
gustama ja üles ehitama. Ja 
kui Hauge jutlustas, siis rah-
vas kuulas. Aastatel 1796-
1804 jagas Hauge Piibleid 
külast külla ja kattis terve 
riigi. Üle tuhande palveosa-
duse rajati taludes ja inime-
sed kohtusid kodudes, et 
palvetada ja uurida Jumala 
sõna. ”Jumal tegi uue rahva 
neist ja küladest said uued 
kohad!” on üks ajaloolane 
ütelnud. 
Hauge jätkas oma rahva 
jüngerdamist. Ta kirjutas 
raamatuid ja juhiseid ette-
võtlusest ausal viisil, laste 
haridusest ja teistel teema-
del, mida ta leidis Piiblist. 
Ta kirjutas praktilisest  elust 
ja avastas, et Piibel on täis 
pritsiipe igapäevaseks eluks. 
Ta õpetas seda, et oleme 
loodud Jumala poolt ja kõik, 
mis meil on, kuulub Juma-
lale ja meil tuleb olla head 
majapidajad. Oma elu jook-
sul kirjutas ta 33 raamatut 
ja 200 tuhat raamatut saa-
deti üle terve Norra, mille 
rahvaarv sellel ajal oli 800 
tuhat.

Hauge ainult ei õpetanud, 
vaid asutas ka ettevõtteid, 
et inimesi varustada ja neile 
tööd anda. Ühes külas rajas 
ta paberitehase, trükikoja, 
jahuveski ja kaevanduse.

Norra usklike arv aina kas-

vas ja peegeldas Kristuse 
iseloomu. Ühiskond hakkas 
muutuma kui lihtsad inime-
sed õppisid lugema Piiblit 
mille kaudu avaldasid mõju 
ka linnades, saades kõrgeid 
kohti ühiskonnas. Uued ju-
hid tulid Hauge ”ärkamise 
lainetega” ja samm-samm 
haaval algas Norra muutu-
mine. 

Mees, keda on kutsutud ”Ju-
mala kingituseks Norrale”, 
jüngerdas oma rahvast elu 
lõpuni. Oma elu jooksul suu-
satas ja käis ta üle 10000 
miili, jagades Piibleid ja õpe-
tades Jumala sõna Norras. 

Loren Cunningham,
”Youth with a mission” 

rajaja
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Oktoobris olin kaks näda-
lat Eestis. Mul oli hea 

meel, et võisin veel korra 
kokku saada oma vanaisa 
Meinhard Elmiga, kes ligi 60 
aastat Hiiumaal pastoritööd 
tegi. Ma tahtsin, et ta pal-
vetaks mu eest ning annaks 
mulle oma pikast kogemu-
sest näpunäiteid koguduse-
vanema tööks. Meil oli koos 
tore aeg, saime pikalt rääki-
da ja palvetada. 
Üks tema nõuannetest oli: 
“Hoia kõrv alati avatud Ju-
mala Vaimu juhtimisele. 
Jumal juhatab meid sageli 
tegema asju, millest me al-
gul aru ei saa ja mida Tema 
ka ei seleta. Alles peale usus 
kuuletumist näeme, milleks 
see vajalik oli..”Peale väi-
kest pausi lisas ta veel: “Sul 
peavad oma usu paadis alati 
valmis kaks tööriista: ankur 
ja vee väljaviskamise labi-
das. Lootuse Ankur hoiab 
sind kindlalt paigas ka kõi-
ge suurema tormi keskel. 
Ja labidat pead kasutama 
regulaarselt, et Risti alla 
visata kõik mured ja prob-
leemid, mis su paati sisse 
tulevad. Vee tulekut paati ei 
saa vältida, see on osa merel 
olemisest. Aga sa ei saa lu-
bada, et see su elu uputama 
hakkab.” 
Olgu Lootuse Ankur ka Sind 
algaval aastal kindlalt paigal 
hoidmas ning käed treenitud 
veelabida regulaarseks kasu-
tamiseks! 

Jael Puusaag Bosniast

Lootuse ankur 
ja veelabidas
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Aastal 2005 saatis SOS 
kogudus Stockholmist 

inimesi missjoni põllule 
Bulgaariasse, Etioopiasse ja 
Thaimaale. Seal alustasid 
pered Rootsist misjonitööga. 
Täna on nendes kohtades 
alustatud kogudused ja ini-
mesed põlisrahvaste seast 
juhatavad koguduse tööd, 
õpetavad Piiblikoolides, 
tegelevad heategevusega 
vaeste seas ja saadavad ise 
välja inimesi misjonipõllule. 
Nüüd on kogudus alusta-
mas misjonitööd Liibanoni 
pealinnas Beirutis, ühes dü-
naamilises riigis, mille piirid 
on täna avatud. Jonathan ja 
Anna Kvist alustavad tööd ja 
naasuvad 2014 aasta algul 
Beiruti.
Jonathan ja Anna on aastast 
2010 olnud noortetöö juhid 
SOS koguduses Stockholmis 
ja on vastu võtnud väljakut-
se, et alustada misjonitööd 
Liibanonis. Seega annavad 
nad töö üle Isak ja Mariale, 
ja kolivad ära Stockholmist, 
lähis-Idasse. Terve kogudus 
toetab nende tööd palve ja 
ettevalmistusega ja väike 
meeskond ühineb töö al-
guses. Perekond Kvist val-

mistab ette, minnes elama 
Beiruti viieks aastaks.
Kuidas tuleb, et kahe väikse 
lapse vanemad kolivad võõ-
rale maale ja kuigi rahutusse 
linna? ”Ennekõike kogeme 
me, et Jumal on meid isik-
likult kutsunud sellele töö-
le!” vastab Jonathan. ”Pike-
mat aege on Jumal pannud 
Beiruti meie südametesse 
ja kui me palvetasime selle 
pärast, saime me kinnitust 
ja mõistsime, et me kolime 
perega sinna,”lisab ta.
Millised on unistused ja 
kuidas on soov alustada 
tööd praktiliselt Lähis-Idas? 
”Meie unistus on olla osa 
uuendusest mida Jumal teeb 
Lähis-Idas. Unistus on näha 
inimesi kohtamas elava Ju-
malaga. Poisid ja tüdrukud 
kes on tüdinud religioonist 
ja kes isiklikult võivad õppi-
da tundma Jeesust. Sellega 

kuulutame lootust perekon-
dadele mis on katki rebitud 
sõjade ja konfliktide tõtu. 
Viie aasta pärast soovime 
näha inimesi kes ise jünger-
davad, jutlustavad ja risti-
vad.” ütleb Jonathan nõus-
tuvalt Annaga. Mõlemad 
igatsevad juba sõita kohale 
ja alustada tööga pihta.
On veel inimesi, kes koge-
vad, et Jumal kutsub neid 
kaasa sõitma. Piiblikoolist 
on õpilasi ja on neid kes va-
rem on olnud misjonipõllul. 
Kui sul on huvi kaasa tulla 
mingiks ajaks võid ühen-
dust võtta mailil: libanon@
missionsos.org. ”See on hea 
võimalus ja muidugi oled 
oodatud kaasa tulema meie-
ga Beiruti, kasvõi mingiks 
ajaks!” lisab Jonathan ja 
nägu särab rõõmust ja põ-
nevusest.

Tekst Erki Katus

Perekond Kvist
Rootsist Liibanoni
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Victoria Kass on Paidest 
pärit maailmaparandaja. 

Viis aastat töötas ta model-
liagentuuri tegevjuhina, kuni 
tundis, et Jumalal on tema 
jaoks teised plaanid. 

Kuidas said kristlaseks? 

Ma ei ole pärit kristlikust pe-
rest. Jumalat olen küll min-
gil määral otsinud terve elu, 
kuid konkreetse otsuse tegin 
Ameerikas elades. Käisin seal 
pidevalt kirikus. Ükskord sõb-
raga telefonis rääkides küsis 
ta, kas ma olen Jumala oma 
südamesse palunud. Ma ei ol-
nud seda teinud. Mina asusin 
kõne ajal New Yorgis ning mu 
sõber oli Floridas, kuidas tol 
päeval palusime koos telefoni 
teel palve ning see oli vägev – 
olin pisarates ning tundsin üle 
keha külmavärinaid. Kogesin 
esimest korda, kuidas Püha 
Vaim täitis mind ja andis sü-
damesse ülima rahu.

Mida on Jumal Sulle õpeta-
nud?

Kõige rohkem on Jumal mulle 
õpetanud Teda usaldama. Ta 
on andnud mulle kinnituse, et 
kui ma Teda tõsiselt usaldan, 
siis Ta ei vea mind kunagi alt. 
Näiteks ma olen atraktiivne 
üksikema ning inimesed tihti 

imestavad, miks mul meest 
ei ole. Mina aga usaldan 
Jumalat ning tean, et Temal 
on mulle keegi varuks – Ju-
mal teab täpselt, millal olen 
suhteks valmis. Jumal ei vaja 
abi – meie vajame. Üks olu-
kord, kus Jumal mind Tema 
usaldamises proovile pani, 
oli seoses minu bakalauru-
setööga. Vähem kui nädal 
enne tähtaega istusin oma 
kontoris ja mul oli juhe to-
taalselt koos. Lükkasin laua 
paberitest tühjaks ning hak-
kasin palvetama. Seal päeval 
lahkusin töö juurest rahuliku 
südamega ning naasesin sin-
na päev enne tähtaega. Pa-
bereid vaadates avas Jumal 
mu mõistuse täielikult ning 
ühtäkki teadsin täpselt, kuhu 
mis paber minema peaks. Lõ-
petasin oma töö õigeaegselt 
ning tulemus oli väga hea. Ei 
tohi ennast muretsemisega 
hulluks ajada, tuleb Jumalat 
usaldada. 

Kust tuli mõte lahkuda mo-
delliagentuurist ning asuda 
hoopis õendust õppima?

Ma olen alati tahtnud inimesi 
aidata ja muuta maailm selle 
läbi paremaks paigaks. Olen 
varem töötanud eratreeneri-
na, kuna sport on mulle kogu 
aeg meeldinud, ning samuti 

olen inimesi nõustanud toitu-
mise alal. Ent õendust asusin 
õppima eelmainitud põhjusel 
– soovist inimesi aidata. 

Kuidas leida oma väärtust?

Sageli kardetakse üldsusest 
erineda ning püütakse sarna-
neda hoopis kellegi teisega, 
kuid Jumal on meid loonud 
just selliseks, nagu oleme. 
Tihti aitab ennast väärtusta-
da mingi tegevuse leidmine, 
milles just Sina hea oled – 
oma niši avastamine. Kõige 
hullemad asjad, mis segavad 
edu ning vaimset maailma, 
on hirm ja mure. Samuti on 
väga tähtis oskus leida enda 
kõrvale häid ja tarku inimesi. 
Enese leidmine on protsess – 
kui Sa ei tee esimest sammu, 
siis ei jõuagi Sa kunagi lõpp-
tulemuseni. 

Tekst Anete Palmik

Victoria 
inimesi abistamas
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Focus business school 
(FBS) - ettevõtluse koolitus

FBS on vahendiks, et mur-
da vaesus ja julgustada 

ettevõtlust. Keskendume 
suhtumise muutumisele ja 
meele uuendamisele piibel-
likul alusel finantsharidusse. 
Tahame anda õpilastele loo-
tust, et on võimalik muuta 
oma praegust olukorda!

Samuti õpetame isikliku 
raha haldamist, strateegilisi 
põhitõdesid, kuidas alustada 
väikeettevõtlusega ja kuidas 
rakendada Jumala eesmärke 
oma enda elus ja ettevõttlu-
ses.

Selleks, et murda vaesuse 
iket, on sageli vaja muuta 
mõtteviisi. Läbi FBS-i taha-
me luua alust uute töökohta-
de loomiseks. Tahame noori 
julgustada, et anda lootust 
ja tulevikku oma linnadesse 
ja riikidesse, kus valitseb 
tööpuudus.

Focus ärikool tahab propa-

geerida ausat eluviisi, mil-
lega kaasneb Jumala õnnis-
tus.
Õpetada uut mõtteviisi, mis 
võimaldab finantsilist läbi-
murret.

FBS koolitus koosneb 9 
erinevast osast jagatud 48 
õppetunniks. Need on mee-
todid kuidas alustada, aren-
dada ja säilitada ettevõtlust 
vaimulikust perspektiivist 
lähtudes.

Mõned näited õppetundi-
dest:
Unistused ja visioonid, võl-
gadest, eelarvetest, ohtudest 
ja võimalustest, kristlik ette-
võtja, isiklikust majandami-
ne, turundamine, käive ja 
hinnakujundus, konkurents, 
kliendi ja tarnija suhted, 
Jumala hoolitsus, Jumala 
juhtimine, kümnis, raama-
tupidamine, aus elustiil, 
probleemide lahendamine, 
raha tähendus, kogudus ja 
raha, jne

2014 oleme saanud palju 
taotlusi, et alustada koolide-
ga uutes kohtades:
• Märtsis tutvustab Kristlik 
ettevõtjate organisatsioon 
FBS-i Kongos - Kinshasas.
• Märtsis esitletakse kooli 
Bosnias.
• Aprillis esmaesitlus ICCC 
konverentsil Eestis.
• Prantsusmaal käivad et-
tevalmistused alustamiseks 
2015 aastal.
• Märtsis oleme olnud 
Moskvas. Taotlusi on veel 
seitsmest erinevast paigast 
venemaal. 
Alustame samuti Armeenia, 
Burundi ja Svaasimaal. 
Täna on FBS Rootsi linnades 
Stockholmis, Göteborgis ja 
Uppsalas. Kuid uued linnad 
Rootsis juba valmistuvad 
FBS-i käivitamiseks. 

Jumal õnnistagu teid!
Marco ja Anna Strömberg

www.fbsi.org
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Vaata: 

www.k-3.ee


